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Velké mno�ství konferenèních pøíspìvkù bylo vìno-
váno knihovnickým slu�bám a programùm pro tìlesnì
i du�evnì posti�ené lidi a øízení knihoven a knihovnických
asociací. Zájem také sklidilo téma nových po�adavkù na
vzdìlávání, odbornou prùpravu a �kolení knihovníkù i
u�ivatelù knihoven.

Zøetelnì intenzivnìj�í byla také pozornost vìnovaná
práci knihoven v multikulturních spoleènostech, zvlá�tì
práci s minoritními skupinami obyvatelstva. Velké pohyby
etnik v rùzných èástech svìta vyvolané národnostními
konflikty, genocidními tendencemi, imigrací a emigrací, kte-
rých jsme v souèasnosti svìdky, aktuálnost tìchto témat
podmiòují.

Vlastní knihovnická tematika byla vìnována zejména
praktickým problémùm a zku�enostem z bibliografické a
katalogizaèní praxe pøi uplatòování jednotných standardù
a pravidel pøi knihovnickém zpracování dokumentù s ohle-
dem na stále vìt�í potøebu celosvìtového vyu�ívání infor-
maèních zdrojù v�ech typù. Zamìøení na budoucí potøeby
vyjadøuje i zadané téma pro bibliografickou sekci �Rozvoj
bibliografie: trendy a perspektivy�.

Téma pro sekci národních knihoven �Úkol národních
knihoven pomáhat veøejným a �kolním knihovnám� po-
ukázalo znovu, ale i novì na nutnost vzájemné propoje-
nosti knihoven vzhledem k budoucímu vývoji.

Hlavní téma sekce veøejných knihoven �Brány pro
spoleèenství: pøínos veøejné knihovny pro venkovská
i mìstská spoleèenství� zdùraznilo rostoucí význam veøej-
ných knihoven pro rùzné skupiny obyvatelstva, zejména
v multikulturním prostøedí mìst a v ménì rozvinutých ven-
kovských oblastech nebo v rozvojových zemích.

Náplò konference byla samozøejmì tematicky velmi �i-
roká a ka�dý zájemce se mù�e s jejím obsahem seznámit na
známých internetových stránkách www.ifla.org. V odboru
knihovnictví NK ÈR je k dispozici pro studijní úèely i CD-
ROM s konferenèními materiály a nìkteré ti�tìné propa-
gaèní a informaèní bro�ury.

                                                    Stanislav Kalkus,  -S-

SEMINÁØ O BUDOUCNOSTI
DAL�ÍHO VZDÌLÁVÁNÍ
KNIHOVNÍKÙ

V dubnu leto�ního roku uspoøádal v Budape�ti Open
Society Institut v rámci programu NLP (Network Library
Program) dílnu nazvanou A Fresh Start: The Future of
Continuing Education for Librarians. Akce se zúèastnili
knihovníci a uèitelé ze støední a východní Evropy, v pozici
lektorù vystupovali Britové, Amerièané, Kostarièanka a
z východní Evropy Loty�, Poláci a Rusové.

Program tvoøilo nìkolik celkù. Úèastníci dílny, èi spí�e
semináøe,  pøipravili referáty o stavu dal�ího vzdìlávání
knihovníkù ve své zemi. Zatímco vìt�ina úèastníkù mohla
pøedlo�it zprávu o systému dal�ího profesního vzdìlávání
nebo alespoò o velmi systematických celostátních projek-
tech, za Èeskou republiku bylo mo�no hovoøit pouze o
úsilí jednotlivých institucí, o jednotlivých kurzech èi cyk-
lech. V diskusi k situaci v ÈR bylo nejobtí�nìj�í zodpovì-
dìt dotaz, proè Národní knihovna nedá do pøipravované-
ho knihovnického zákona pasá� uzákoòující kvalifikaèní
po�adavky a dal�í profesní vzdìlávání. Referáty, které byly
odevzdány v písemné formì, jsou ulo�eny ve Studovnì
knihovnické literatury NK ÈR.

Dal�ím blokem programu byl nácvik veøejného vystou-
pení. Úèastníci absolvovali té� cvièení v poèítaèové labo-
ratoøi, kde si na pøipravené webovské stránce mohli vy-
zkou�et práci s dokumenty a úèast v diskusní skupinì.

V dal�í èásti semináøe byly pøedneseny referáty o
úspì�ných a propracovaných projektech dal�ího profes-
ního vzdìlávání v nìkterých zemích. Zajímavé byly pøede-
v�ím pøedná�ky úèastníkù z Polska, Ruska a Kostariky. Za
inspirativní by mohl být pova�ován projekt �kolicího pro-
gramu pro moskevské knihovníky vypracovaný Rudomi-
no School (ruský název nebyl uveden - �kola souvisí
s Knihovnou zahranièní literatury Margarity Rudomino
v Moskvì). S úspìchem programu rostl  okruh zábìru na
Podmoskevskou oblast a nakonec na celé Rusko. Vzdìlá-
vací centrum neponechává na sobì celé bøemeno organi-
zace kurzù, ale vytváøí podmínky pro aktivaci dal�ího vzdì-
lávání. Uèí principùm strategického plánování, postupùm
týmové práce, postupùm, jak získat zájem úøadù apod. �ko-
lení samo je zamìøeno na umìní øídit knihovnu ve zmìnì-
ných podmínkách, na dovednosti související
s technologickým rozvojem a na rozvoj schopnosti kritic-
kého my�lení, analýzy a rozhodování. Tato témata urèují i
okruh úèastníkù, jimi� jsou øeditelé knihoven. �kola vyu�í-
vá spolupráce s ruskou kanceláøí Open Society Institut a
spolupracuje s odbornými �kolami.  Projekt je financován
z více zdrojù: náklady na �kolení vèetnì ubytování a ces-
tovného jsou hrazeny granty. Stát financuje platy a pro-
voz �koly. Problém je s vybavením (napø. nové poèítaèe
do uèebny), které nespadá do �ádné kategorie. Pokud by-
chom nìkdy uva�ovali, jak dál se systémem profesního
vzdìlávání, stál by za úvahu kontakt s Rudomino School.
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Projekt vyu�itelný také pro èeské zájemce o dal�í vzdìlá-
vání pøedstavili zástupci The International Centre for Infor-
mation Management Systems & Services (ICIMSS) na Uni-
verzitì Mikulá�e Koperníka v Toruni. Jedná se o mezinárodní
knihovnickou �kolu s dálkovým studiem (souèástí je nìko-
lik ètrnáctidenních konzultací v Toruni), studenty jsou kni-
hovníci ze zemí støední a východní Evropy (snad opravdu
s výjimkou Èeské republiky). Program je zamìøen na nové
po�adavky, které na knihovníky klade rozvoj informaèních
technologií. Problémem mù�e být vý�e �kolného, která vy-
�aduje pomoc sponzora (v leto�ním roce se objevil náznak
obratu k lep�ímu). Pøedná�ejí odborníci ze zahranièí a vyu-
èovacím jazykem je angliètina.

Ze zprávy o slu�ební cestì Evy Bartùòkové
vybrala redakce

KNIHOVNY  SOUÈASNOSTI �99

Ji� posedmé se v Seèi u Chrudimi uskuteènila ve dnech
14.-16. záøí 1999 konference Knihovny souèasnosti. Stalo se
tradicí, �e tato konference se tì�í velkému zájmu knihovníkù
z nejrùznìj�ích typù knihoven z celé republiky, v leto�ním
roce dokonce úèast ve druhém dni pøesáhla èíslo 300. Také
ji� tradiènì se na konferenci pøedstavila øada firem s nabíd-
kou automatizovaných knihovnických systémù, knihovnic-
kých pomùcek a nábytku, CD-ROM atd.

Jednání prvního dne, vìnované rozvoji knihovnic-
tví, zahájil a vedl Jaromír Kubíèek. Eva Kantùrková, øeditel-
ka odboru literatury a knihoven MK ÈR, zhodnotila, co se
v poslední dobì v oblasti knihovnictví uskuteènit podaøi-
lo (napø. vèlenìní veøejných knihoven do materiálu Státní
informaèní politika, kde jsou knihovny jmenovány jako jed-
no z potenciálních center pro poskytování veøejných in-
formaèních slu�eb) i nepodaøilo (dopracování knihov-
nického zákona). Blanka Koubová z MK ÈR informovala
o grantech a projektech, které jsou pøipravovány na rok
2000. Poté jsme byli seznámeni prostøednictvím pracov-
níkù Ministerstva práce a sociálních vìcí Petra �imer-
ky a Ivana Tom�í o novì pøipravované legislativì, napø.
o novele Zákoníku práce, o novele zákona o zamìstna-
nosti, o zákonu o platu. Dále Milena Kodýmová infor-
movala o pøipravovaném Týdnu knihoven (18.-
24.10.1999) a o akcích, které se na tento týden chystají.
Vít Richter z Národní knihovny ÈR hovoøil o materiálu
Strategie knihoven ÈR v letech 1999 a� 2003, který je uve-
øejnìn ve sborníku, a Anna Patoèková ze Státní tech-
nické knihovny informovala o projektu, jeho� cílem je opti-
malizace dostupnosti informací ze svìtových periodických
informaèních zdrojù v èeských knihovnách.

Vpodveèer se uskuteènila je�tì diskuse Èeské knihov-
ny a Bøezen - mìsíc Internetu 2000 (dále BMI). Tuto dis-
kusi øídil Vladimír Karen z Albertiny icome Praha a hostem
byl Jaroslav Winter, èlen sdru�ení BMI a redaktor týdení-
ku Profit. Ten seznámil úèastníky s minulými roèníky Bøez-

na - mìsíce Internetu a naznaèil mo�nosti zapojení kniho-
ven do dal�ího roèníku této akce. Knihovníci reagovali
velmi pozitivnì a v diskusi se shodli na tom, �e se do BMI
v roce 2000 urèitì zapojí, nebo� jednak mají veøejnosti co
nabídnout a jednak mohou vyu�ít tuto akci ke své propa-
gaci.

Druhý den èekal knihovníky opravdu velmi nabitý pro-
gram. Jeho hlavní náplní bylo jednání  2 sekcí: Internet
pomáhá knihovnám a Vzdìlávání knihovníkù.

Internet pomáhá knihovnám - o tuto sekci byl mezi
knihovníky tak velký zájem, �e musela být rozdìlena do
dvou sálù. Moderátory byli Vladimír Karen a  Ale� Bro�ek
a tato sekce se stala maratónem, ve kterém zaznìlo 18 pøí-
spìvkù a kde mìli pøedná�ející ztí�enu svou roli tím, �e
svùj pøíspìvek pøednesli nejprve v jednom sále, poté pøe-
�li do sálu vedlej�ího a pøíspìvek zopakovali. Velmi dùle�i-
tá se ukázala role moderátora, který musel dbát na to, aby
pøedná�ející mìli na svá vystoupení pøibli�nì stejný èas a
aby zbyl alespoò minimální prostor na dotazy. Jednotliví
pøedná�ející tak spí�e komentovali své pøíspìvky ve sbor-
níku (pokud tam byly uveøejnìny), nebo stihli pouze struènì
nastínit zvolené téma. Na auditorium obou sálù tak zbyla
jen pasivní role, nebo� pøítomní mohli pøednesené pøíspìv-
ky vyslechnout a maximálnì polo�it 1-2 dotazy, ale zcela
nezbyl prostor pro diskusi. Mo�ná by pøí�tì øada knihov-
níkù uvítala ménì pøíspìvkù a více prostoru pro výmìnu
zku�eností.

Pøíspìvky v této sekci mù�eme rozdìlit do dvou sku-
pin. V první skupinì sami knihovníci svým kolegùm sdìlo-
vali své zku�enosti s vyu�itím internetu v jejich knihov-
nách nebo pøi své práci, podìlili se s kolegy o své kladné i
záporné zku�enosti a poskytli tak øadì knihoven podnìty
k jejich dal�í èinnosti.

Hana Vrbíková ve svém pøíspìvku Digitální knihovna
èeský parlament hovoøila o zku�enostech Parlamentní
knihovny s digitalizací parlamentních dokumentù, o zpù-
sobech vyhledávání v tìchto parlamentáriích v digitální
podobì a hlavnì o cíli, který chtìla knihovna svým projek-
tem dosáhnout: zpøístupnit tyto dokumenty odborné
i �ir�í veøejnosti, ale také zajistit ochranu a dlouhodobou
archivaci tìchto dokumentù na novém druhu média. Dani-
ela Tkaèíková v pøíspìvku nazvaném Poskytování infor-
maèních slu�eb v prostøedí WWW hodnotila úroveò we-
bovských stránek nìkterých knihoven. Struènì nastínila
základní principy tvorby práce v prostøedí webu a na pøí-
kladu nìkolika webovských stránek konkrétních knihoven
poukázala na chyby, které se na stránkách knihoven obje-
vují. Nabízí se zde otázka, zda pøi hodnocení WWW strá-
nek je správné posuzovat pouze zpùsob prezentace po-
skytovaných informací (èili grafickou podobu stránek),
nebo si v�ímat jako nedílné souèásti i obsahové náplnì
prezentace (informace o knihovnì, o slu�bách, katalozích
atd.). Ivo Bro�ek v referátu Katalogy èeských knihoven
na internetu z pohledu u�ivatele sledoval, jakým zpùso-
bem zpøístupòují rùzné knihovny ètenáøùm své katalogy
prostøednictvím internetu, v�ímal si rùzných zpùsobù
vyhledávání èi orientace v tìchto katalozích. Helena Bouz-


